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„Să vă iubiţi unul pe altul! Precum Eu v-am 
iubit pe voi, aşa şi voi să vă iubiţi unul pe 
altul!”  (Ioan 13,34) 
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Duminica I după Rusalii  
(a Tuturor Sfinţilor) 

iserica Ortodoxă cinsteşte în chip 
deosebit pe sfinţi şi îngeri, rânduindu-
le în calendar câte o zi anuală de 

prăznuire, slujbe speciale la biserică, rugăci-
uni şi icoane pictate cu chipul şi numele lor. 
Celor mai renumiţi dintre sfinţi, precum: 
Maica Domnului, Sfântul Ioan Botezătorul, 
Sfinţii Apostoli, Sfinţii Trei Ierarhi Vasile, 
Grigorie şi Ioan Gură de Aur, Sfinţii Ierarhi 
Nicolae şi Spiridon, mari făcători de minuni, 
Sfinţii Mari Mucenici Gheorghe şi Dimitrie, 
Varvara şi Ecaterina şi mulţi alţii se bucură 
de un cult deosebit. Slujba lor este mai bo-
gată, cu Priveghere, cu Litie şi Acatist, iar 
sărbătorile lor se prăznuiesc cu multă evla-
vie. În numele sfinţilor mari se zidesc bise-
rici, devenind astfel protectorii acestor lăcaş-
uri şi localităţi. De asemenea, majoritatea 
credincioşilor noştri poartă nume de sfinţi, 
pe care le primesc din botez şi sunt încred-
inţaţi de mici în grija sfinţilor respectivi, 
cărora le cer ajutor în toate încercările vieţii. 
     Dar, întrucât o mare parte dintre sfinţi şi 
cuvioşi au rămas necunoscuţi, nefiind trecuţi 
în vechile sinaxare şi martirologii creştine, 
Biserica Ortodoxă a rânduit ca, o dată pe 
an, prima duminică după Rusalii să fie închi-
nată tuturor sfinţilor, cunoscuţi şi necunos-
cuţi, de la Hristos până astăzi. Această cin-
stire comună a tuturor sfinţilor o săvârşim în 
duminica de astăzi, denumită Duminica 
tuturor sfinţilor. 
     După ce am arătat la început de ce tre-
buie să cinstim pe sfinţi, să vedem acum 
cine poate fi cinstit ca sfânt? Sfinţii, fiind 
creştini desăvârşiţi în rugăciune, în smere-
nie, în înfrânare şi mai ales în dumnezei-
asca dragoste, mulţi dintre ei primeau daruri 
duhovniceşti deosebite încă din viaţă. Astfel, 
unii aveau darul rugăciunii inimii, cea mai 
înaltă rugăciune creştină. Alţii aveau darul 

lacrimilor, al înfrânării, al tă-
cerii duhovniceşti, al smere-
niei şi al desăvârşitei iubiri 
pentru toată zidirea. Alţi 
sfinţi se învredniceau de 
daruri miraculoase, văzute, 
ca: vindecarea bolilor, cu-
noaşterea celor viitoare, în-
ţelegerea gândurilor, izgoni-
rea duhurilor necurate. Încă 
şi după mutarea din trup 
moaştele lor rămân întregi, 
nestricate, şi fac vindecări 
miraculoase cu cei bolnavi. 
De aceea moaştele sfinţilor 
sunt venerate de credinci-
oşi, care primesc sănătate, binecuvântare şi 
ajutor. 
     Deci, sfinţi pot fi cei care au dreapta 
credinţă, care duc pe pământ viaţă cu totul 
sfântă, cei care iubesc desăvârşit pe Dum-
nezeu şi pe oameni, cei care se roagă ne-
încetat cu adânc de smerenie şi sunt gata 
să-şi dea şi viaţa pentru Biserică. Semne ale 
sfinţeniei sunt darurile facerii de minuni. 
     De aceeaşi cinstire se bucură în Biserică 
şi în casele credincioşilor noştri Sfinţii Îngeri. 
Mai ales Sfinţii Arhangheli Mihail şi Gavriil 
sunt deosebit de cinstiţi, iar prin sate şi ora-
şe se află numeroşi creştini care le poartă 
numele şi biserici înălţate în cinstea lor. 
     Sfinţii în Biserica Ortodoxă se împart în 
mai multe cete, şi anume: Ceata apostolilor 
care au vestit Evanghelia lui Hristos pe pă-
mânt; ceata proorocilor şi a drepţilor Vechiu-
lui Testament; ceata ierarhilor şi a învăţăto-
rilor a toată lumea, care au apărat Biserica 
şi dogmele credinţei ortodoxe; ceata muce-
nicilor, adică a celor ce şi-au vărsat sângele 
pentru dreapta credinţă în Hristos; ceata 
Cuvioşilor Părinţi, adică a sfinţilor călugări şi 

sihaştri purtători de Dumnezeu, care s-au 
nevoit prin mănăstiri, prin peşteri şi pusti-
etăţi, în post şi neîncetată rugăciune. Ultima 
ceată este ceata fericiţilor şi a tuturor drepţi-
lor, care au bineplăcut lui Dumnezeu pe pă-
mânt, ca orfani, văduve, copii nevinovaţi, 
călugări şi preoţi evlavioşi, credincioşi drept-
măritori. 
     Dar cei mai sfinţi în împărăţia lui Dumne-
zeu sunt: Preasfânta Născătoare de Dumne-
zeu şi pururea Fecioară Maria, care se bu-
cură de un cult deosebit de supravenerare, 
şi Sfântul Ioan Botezătorul. După învăţătura 
şi iconografia ortodoxă, Maica Domnului şi 
Sfântul Ioan Botezătorul stau înaintea Preas-
fintei Treimi, de-a dreapta şi de-a stânga 
Mântuitorului, şi se roagă neîncetat pentru 
mântuirea lumii. 
     Toţi sfinţii din cer, cunoscuţi şi necunos-
cuţi, împreună cu cetele îngerilor cereşti, 
formează în cer biserica biruitoare. Iar totali-
tatea credincioşilor dreptmăritori de pe 
pământ, care se luptă cu ispitele de tot felul, 
ce vin de la diavolul, de la lume şi de la trup, 
formează aşa-numita biserică luptătoare. (...) 

B 
Părintele Cleopa ILIE | Sursa: Predici la duminicile de peste an 

De ce era nevoie de o  
Duminică „a tututor sfinților”? 
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Iubirea este unicul şi  
adevăratul sens 

 

— De ce v-aţi făcut actriţă? De unde dra-
gostea de teatru? 
— Aş fi putut să optez pentru multe alte pro-
fesii, dar am optat pentru teatru, pentru că 
teatrul te învaţă să-l cunoşti şi să-l iubeşti pe 
celălalt, pentru că am nevoie să comunic, 
pentru că de fapt eu sunt un om foarte timid 
şi era singura şansă să ies din timiditatea 
mea, pentru că am vrut să mă descopăr pe 
mine însămi în relaţiile cu ceilalţi, să desco-
păr în mine lucruri pe care nu le bănuiam. 
Teatrul este o relaţie în doi, teatrul nu se 
poate face de unul singur, după părerea 
mea. Este o continuă mişcare în dublu sens, 
un schimb de energii. 
— Nu am cum să nu vă întreb acest lucru. 
V-a influenţat meseria tatălui dum-
neavoastră în opţiunile făcute? 
— Da. Sunt ceea ce italienii numesc „una 
figlia d'arte“. Mama mea, care era belgiancă, 
a absolvit Conservatorul de Artă Dramatică 
din Bruxelles şi a jucat în Belgia şi în Franţa 
până l-a întâlnit pe tata şi s-a stabilit definitiv 
în România. Despre tatăl meu presupun că 
aţi auzit. Aşa că am moştenit dragostea de 
teatru de la ambii părinţi. Bunicul meu patern, 
Adam Beligan, era preot. Deci, ca să-l citez 
pe tata, tot un fel de actor. Omul poartă cu 
sine mereu ceea ce va deveni. Cred asta cu 
tărie! Întâmplările din viaţa noastră, mai cu 
seamă cele dramatice, ne pot ajuta să ne 
descoperim în chip nebănuit. Arta actorului 
nu se poate învăţa! Se pot deprinde unele 
reguli tehnice, dar misterul creaţiei îl poţi 
descoperi doar singur, foarte greu şi de-a 
lungul multor ani... de trudă. Îi sunt recunos-
cătoare tatălui meu că mi-a dăruit dragostea 
de teatru, că a crezut întotdeauna în talentul 
meu, că m-a învăţat să fiu o luptătoare şi să 
consider că fiecare spectacol, fiecare nou rol 
este o provocare. Că m-a învăţat să nu mă 
risipesc şi să-mi tratez profesia cu înălţime 
sufletească şi cu eleganţă. Că m-a învăţat ce 
înseamnă nobleţea, eleganţa, stilul, demni-
tatea şi clasa unui mare actor. Îi mulţumesc 
că m-a învăţat ce înseamnă o viaţă trăită pe 
verticală. Îi mulţumesc că mi-a fost model de 
bunătate şi de înţelepciune, de măsură şi de 
bun-simţ. Dar, mai presus de toate, îi mulţu-
mesc că mi-a dezvăluit secretul longevităţii 
sale: Iubirea, unicul şi adevăratul sens al 
trecerii noastre prin această viaţă. „Iubiţi ce 
vreţi, dar iubiţi! Nimic nu este mai dezastruos 
decât infirmitatea inimii“. 
— Care era lumea în care aţi crescut? 
— Datorită părinţilor mei, am deschis ochii 
într-o lume paralelă şi contrară realităţii, în 
care oroarea şi teroarea cotidianului sunt 
anihilate, în care nu există altă ierarhie decât 

cea dată de creativitate întru har. Copil fiind, 
tata mă lua cu el ori de câte ori avea repetiţii 
sau spectacole. Pe de altă parte, în casa 
noastră intrau artişti din toate sferele – pic-
tori, muzicieni, scriitori, colegi de-ai tatei de la 
teatru. Am trăit în această atmosferă şi am 
venit spre teatru în chipul cel mai firesc cu 
putinţă. 
— V-aţi fi imaginat vreodată făcând alt-
ceva decât actorie? Ce v-ar fi plăcut? 
— Da. Prima mea dragoste a fost dansul. 
Posibila mea carieră de balerină a fost cur-
mată de un accident. Aş fi putut la fel de bine 
să scriu. Când eram copil scriam poezii, 
poveşti şi aveam un jurnal. Cred că am talent 
la scris, dar nu m-am gândit niciodată să fac 
o meserie din asta. Mi-ar fi plăcut foarte mult 
să decorez interioare, am moştenit simţul 
estetic de la mama mea, care avea un bun-
gust desăvârşit. Îmi place să bântui anticari-
atele în căutarea unor obiecte care să înno-
bileze, de pildă, un interior mobilat modern, 
minimalist. Mi-am decorat singură aparta-
mentul şi mi-am ajutat mulţi prieteni să-şi 
decoreze casele. 
— Ce înseamnă teatrul pentru dumnea-
voastră? 
— Viaţă trăită la intensitate maximă. 
 

Important e să ajungi la un nivel mai 
adânc al credinţei 

 

— Cât de importantă este credinţa în viaţa 
unui actor? 
— Importanţa credinţei în viaţa unui actor 
este la fel de mare ca importanţa credinţei în 
viaţa oricărui om. Marele bărbat duhovnicesc 
care a fost Arsenie Boca spunea: „Cea mai 
lungă cale este calea care duce de la urechi 
la inimă“, adică de la informaţie la con-
vingere. Deci, pentru mine, important e să 
trăieşti credinţa! Am o problemă cu formalis-
mul. Cunosc oameni simpli pe care i-am 
întâlnit în Munţii Apuseni, ţărani simpli care 

poate n-au carte, dar care vezi că Îl au pe 
Hristos în inimă, doar privindu-i. Şi cunosc 
teologi care, în ciuda cunoaşterii lor, nu L-au 
primit încă pe Hristos în inimă. Important e să 
ajungi la un nivel mai adânc al credinţei. 
Atunci când căutarea ta e în adevăr, simţi 
tainele care sunt dincolo de lumea asta şi 
este imposibil să nu-L descoperi pe Hristos. 
Îmi place să cred că orice om, la un moment 
dat al vieţii lui, mai devreme sau mai târziu, 
printr-un om sau printr-o experienţă-limită, 
ajunge la Întâlnirea cu Hristos. 
 

Reîntoarcerea la Hristos  
şi convertirea 

 

— Poate că trăiţi credinţa în felul acesta şi 
pentru că în anul 2009 în viaţa dum-
neavoastră s-a produs un eveniment care i
-a dat un alt curs? 
— Ceea ce s-a întâmplat în viaţa mea în anul 
2009 a fost o oportunitate de destin pe care n
-am ratat-o şi care, într-adevăr, mi-a schimbat 
fundamental viaţa. Ceea ce am trăit eu în 
august 2009, la Mănăstirea Lupşa, unde m-
am născut din nou, din apă şi din duh, a fost 
atât de intens, încât e greu de exprimat prin 
cuvinte. Prima mea naşă, care era asistenta 
profesorului Sârbu, când eu m-am născut, a 
rugat-o pe mama să o lase să mă boteze şi 
aşa se face că am devenit romano-catolică. 
Ea m-a dus pentru prima oară la biserică. Ea 
a pus sămânţa cea bună a credinţei în inima 
mea. La un moment dat, viaţa ne-a despărţit, 
dar ceea ce a sădit ea atunci a fost şi va 
rămâne un reper esenţial pentru mine. Îi voi fi 
mereu recunoscătoare pentru asta.De atunci, 
cu toate momentele de rătăcire care au ex-
istat în viaţa mea, am ştiut că nu pot face 
nimic fără El. Ori de câte ori aveam un ex-
amen sau ceva important de înfăptuit, nu 
puteam fără să mă rog înainte. Şi aşa m-am 
pomenit intrând în biserici ortodoxe.  
 

(VA URMA) 
 
 
 
 
 
 
 
 
De altfel, pe vremea aceea, nici nu realizam 
care ar fi diferenţa. Eram pur şi simplu se-
dusă de slujba ortodoxă, de cântarea psal-

Regret enorm timpul pe care l-am risipit. 
Interviu cu Lamia Beligan, fiica actorului Radu Beligan (I) 
Interviu realizat de Narcisa Elena BALABAN 
Sursa: Ziarul Lumina, 29 aprilie 2014 

Fiica unuia dintre cei mai 

cunoscuţi şi longevivi actori 

din România, Radu Beligan,  

s-a convertit la vârsta deplinei 

maturităţi la Ortodoxie.  

În interviul de mai jos, acordat 

radioului Trinitas, cu  

sensibilitatea, căldura şi  

emoţia ce o caracterizează, 

doamna Lamia Beligan şi-a 

deschis inima şi povesteşte 

drumul către Biserica  

Ortodoxă.  


